
1 
 

 
Bestyrelsesmøde 
Onsdag 6. juni 2024 kl. 18.30 - 21.30  
Frivilligcenter Næstved, Farimagsvej 16, 4700 Næstved – Folkerummet 
  

Bestyrelsen:  

ADHD foreningen, Næstved, Faxe, Stevns – Elene Nielsen (suppleant- Formand Mirco Fischer) 

Autismeforeningen, Kreds Storstrøm, Autisme 4700 – Karina Ahrensbach og Stina Stubkjær  

CP Danmark – Landsforeningen for cerebral parese, Kreds Storstrøm – Marianne V. Hansen 

Dansk Blindesamfund (DBS), kreds Storstrømmen – Tove Løwe og (Formand Peter H. Jensen) 

Dansk Handicap Forbund (DHF), Næstved – Tonny Ploug 

Diabetesforeningen, Næstved Lokalforening – Kaj Bech Holdensen 

Fibromyalgi- og Smerteforeningen – Annja Hansen 

Gigtforeningen, Sydsjælland-Møn-Kreds, loaklgr. Næstved – Kirsten Boriis 

Høreforeningen, Næstved-Faxe – Vilhelm Møller og Knud Stauner 

Muskelsvindfonden – Nicolaj Højholt Hansen 

Osteoporoseforeningen / Landsforeningen for Knogleskørhed – Stella Steengaard 

Parkinsonforeningen Storstrøms Kreds, klub Næstved – Ella Brødbæk og Eddie Nielsen  

Sende link til tilslutningsskema til Ib Jørgensen 

PatientUlykkesForeningen/PolioForeningen – Inge Thorving og Anne-Lise Rossau 

Sammenslutningen af Unge Med Handicap (SUMH) – Alice Bossing 

Scleroseforeningen, Næstved-Vordingborg – Martin Grangaard 

SIND – Landsforeningen for psykisk sundhed – Kith Kirkegaard  

Stomiforeningen COPA, Lokalforening Storstrøm/Lolland-Falster –  

 

 

Deltagere: 

Kirsten Boriis, Stella Steengard, Elene Nielsen, Marianne Hansen, Martin Grangaard, Vilhelm 

Møller, Kith Kirkegaard, Tony Ploug, Ib Jørgensen 

 

Afbud: 

Karina Ahrensbach, Karin Johannesen, Alice Bossing, Tove Løwe 
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Referat 
 
1. Valg af ordstyrer og referent 

Beslutning: 
Ordstyrer: Kith 
Referent: Tonny  

 
2. Godkendelse af dagsorden 

Beslutning: 
Godkendt  

 
3. Handleplanen - omsætning til praksis 
- Arbejdsgrupper og ansvarlige på opgaverne. 
 
Årsmødet vedtog handleplan 2024. 
Følgende 3 hovedpunkter: 
A. Handicap- og Psykiatripolitik 2024-202 

a. Inklusion i samfundet 
b. Respekt for privatlivet 

B. Arbejdet i Handicaprådet 
C. Den nye afdelingsvedtægt og bestyrelsen 

 
Under dette punkt drøftede og besluttede vi ved det ekstraordinære bestyrelsesmøde 8. maj 
2024 (se referat), hvordan vi omsætter handleplanen i praksis og lægger en plan for de to 
handicappolitiske temaer, som socialudvalget har valgt er fokuspunkterne for 2024: Inklusion 
i samfundet og Respekt for privatlivet. 
 
A. Handicap- og Psykiatripolitik 2024-2028 

a) Inklusion i samfundet 
b) Respekt for privatlivet  

 
Vore kampagnerne for hvert tema har samme koncept, men der skal være en tydelig forskel på 
de to temaer. Det er vigtigt, at vi synliggør forskellen på Inklusion i samfundet og Respekt for 
privatlivet. 
 
a) Inklusion i samfundet - Konkrete tiltag: 
Hvad er god inklusion for dig? Memes-kampagne: billeder/videoer med noget tekst ang. 
Inklusion i samfundet. Et skilt: Hvad er god inklusion for dig? 
Kampagne på sociale medier. Billeder af os med et skilt. 
Vi kører det i efteråret, altså uge 43 og frem til uge 49. Altså ca. 6 - 7 Stykker. 
 
Foreslået at Kampagnen deles på sociale medier, DH-Næstved Facebook profil. 
- Måles ved at lave et opslag til hver uge. 
- Vi har fokus på de rigtige hashtags. 
 

 
b) Respekt for privatlivet – Konkrete tiltag: 
Respekt for privatlivet-kampagne: 
Memes-kampagne: billeder/videoer med noget tekst ang. Inklusion i samfundet. Et skilt: Hvad 
er respekt for privatlivet for dig? 
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Kampagne på sociale medier. Billeder af os med et skilt. 
Vi kører det i efteråret, altså uge 43 og frem til uge 49. Altså ca. 6 - 7 Stykker. 
Foreslået at Kampagnen deles på sociale medier, DH-Næstved Facebook profil. 
- Måles ved at lave et opslag til hver uge. 
- Vi har fokus på de rigtige hashtags. 

 
Drøftelse: 
Vi drøftede bl.a. 
- hvad er meningen og formålet med disse memes? 
- hvordan skal vi definere de mål vi sætter os?  
Som beskrevet i dagsordenen, starter vi op med projekterne i uge 43 til 49 – inden 
den 3. dec., som er den internationale handicapdag. 
Arbejdsgruppen opstiller SMART mål.  
 
Beslutning: 
Der nedsættes en arbejdsgruppe som arbejder med begge temaer. 
Det skal være tydeligt at temaerne – Inklusion i samfundet og Respekt for 
privatlivet er forskellige. 
Projekterne starter i medierne i uge 43 til 49 – inden den 3. dec., som er den 
internationale handicapdag. Ugentlige indspark, altså 6-7 stykker. Kobler til 
Handicaprådets initiativ vedr. handicapdagen. 
Arbejdsgruppen opstiller og arbejder ud fra SMART mål. Fil med hvad der forstås 
ved SMART mål fremsendes. 
 
Arbejdsgruppe - Inklusion i samfundet og Respekt for privatlivet 
Hovedansvarlig: arbejdesgruppen vælger blandt sig en hovedansvarlig  
Deltagere:  

• Elene 
• Ib  
• Marianne 
• Martin 
• Vilhelm 

 
B. Arbejdet i Handicaprådet 
Det blev besluttet ved sidste møde 8. maj. 2024 (se referat) at skrive et brev til DH 
repræsentanter og deres personlige stedfortrædere i handicaprådet samt repræsentanter i 
VISP’s bestyrelse. ang. deres deltagelse i DH Næstveds møder. Dette gøres for at synliggøre 
vigtigheden af samarbejdet imellem os. 
Der afventes effekten af dette brev ved møderne resten af året. 
 
Forslag fra sidste møde 8. maj 2024. 
- Det vil derudover give mening, at vi får arbejdet os, som bestyrelse hen imod at 
handicaprådets repræsentanter i Næstved kommune deltager kontinuerligt i DH Næstveds 
bestyrelsesmøder, da samarbejdet imellem os er vigtigt. 
- Det første skridt i samarbejdet kunne være møde deltagelse til DH-Næstveds 
bestyrelsesmøder og handicaprådets dagsorden dagsordner og referater fremadrettet vil 
efterleve HR’s forretningsorden, at få lagt tingene ud på hjemmesiden tidligere vil være en stor 
hjælp for arbejdet i DH. 

 
Beslutning: 
Tonny tager op i Handicaprådet om vigtigheden for overholdelse af tid for 
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dagsordenens offentliggørelse. 
 

C. Den ny afdelingsvedtægt og bestyrelsen 
Vi skal lave noget tydelighed, samt at få lavet nogle gode og meningsfyldte møder, hvor vi får 
sat handicappolitik på dagsordenen. 
Vi skal huske på at italesætte det, vi lykkes med. 
Fællesskabet er vigtigt for det gode samarbejde i DH Næstved. Fællesskabet er en bærende 
del af arbejdet i DH Næstved. 
Vi bestræber os på at få dagsordner ud i god tid. 
Vi opfordrer til, at man bestræber sig på at forberede sig på dagens møde - i det omfang det er 
muligt. 
Vi opfordrer til, at man tager kontakt til andre DH-medlemmer, hvis der er noget i en 
dagsorden, man ikke lige forstår eks. et punkt. 
Det er godt at vi har koordineringsgruppe og være tydelige i vores arbejdsfordeling. 
(Koordineringsgruppen består af formand: Kith, næstformand: ubesat og økonomiansvarlig: 
Karina.) 
Støtte op omkring det vi har brug for. 
Husk, at vi altid tilbyder en makker-ordning til nye bestyrelsesmedlemmer. 

 
Drøftelse: 
Vi drøftede hvordan og hvem som står på vores bestyrelsesliste, og den skal 
måske rettes hen ad vejen. Vi opfordrer til at der gerne er to medlemmer fra hver 
grundorganisation. 
Det er vigtigt at tilslutningserklæringerne svarer til de medlemmer, der reelt er i 
DH Næstved. Ib fortalte at det ville have været dejligt der havde været en folder i 
hans grundorganisation, så han vidste, hvad DH Næstved er og deres forhold 
indbyrdes. 
Husk at tilmelde sig nyhedsbrevet fra DH – kan gøres på DH’s hjemmeside under 
Lokalafdelinger, samt at der er infomøde for nye medlemmer online 19. juni kl. 
17.00 til 18.30.  
 
Beslutning: 
Der skrives ud vedr. opdateringen af medlemslisten i dagsorden til næste møde, 
da de tilslutningerne der foreligger er gældende – og kun trækkes tilbage ved 
ændringer. 
 
Makker til Ib er Kirsten  
Makker til Vilhelm er Stella  

 
4. Dagsorden til næste handicapråd. 
https://dagsordener.naestved.dk/?request.kriterie.udvalgId=1a3b6436-d58e-4fab-8b41-
9b7bfe7629ba&request.kriterie.moedeDato=2024 

 
Drøftelse: 
Vi drøftede frigivelser af dagsorden til handicaprådet i tide, da der pga 
tavshedspligt ikke må deles dagsorden, før den ligger offentlig på hjemmesiden. 
Dagsordenpunkt til drøftelse blev God Adgang – om tilgængelighed for flere 
handicapgrupper.  
 
Beslutning: 
DH repræsentanter i Handicaprådet stiller forslag om at Handicaprådet bruger 

https://dagsordener.naestved.dk/?request.kriterie.udvalgId=1a3b6436-d58e-4fab-8b41-9b7bfe7629ba&request.kriterie.moedeDato=2024
https://dagsordener.naestved.dk/?request.kriterie.udvalgId=1a3b6436-d58e-4fab-8b41-9b7bfe7629ba&request.kriterie.moedeDato=2024
https://godadgang.dk/
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Menneskebiblioteket i anledning af handicapdagen.  
Rådet mangler fortsat et emne til et arrangement i efteråret. Det går DH 
repræsentanterne i Handicaprådet videre med. 
 

5. Socialstyrelsens centrale udmeldinger  
(opfølgning fra bestyrelsesmødet 21 marts 2024) 
 
3. okt. 2022 - Social- og boligstyrelsens hjemmeside  
https://www.sbst.dk/nyheder/2022/socialstyrelsen-udsender-to-centrale-udmeldinger-til-
kommunerne 
 
Socialstyrelsen udsender to centrale udmeldinger til kommunerne  
 
03-10-2022  
Der skal være højt specialiserede indsatser tilgængelige for børn og unge med hhv. en alvorlig 
synsnedsættelse og et varigt høretab. Socialstyrelsen har netop udsendt to såkaldte centrale 
udmeldinger til kommunerne for at undersøge, om der er en tilstrækkelig koordinering af 
punktskrift- og tegnsprogsindsatser.  
 
1. marts 2023 – Social- og Boligstyrelsens hjemmeside  
https://www.sbst.dk/tvaergaende-omrader/national-koordination/central-udmelding 
  
Central udmelding  
Social- og Boligstyrelsen kan udmelde målgrupper og særlige indsatser, hvor der er behov for 
øget koordination eller planlægning på tværs af kommuner eller regioner for at sikre det 
fornødne udbud af højt specialiserede indsatser og tilbud.  
 
Som det ses, er området knyttet til rammeaftalerne.  
På mødet 21. marts lød det til, at der ikke var kendskab til Dialogforum på Handicapområdet, 
som netop har dialog om rammeaftaler  
Dialogforum på handicapområdet, Region Sjælland  
- det specialiserede socialområde og specialundervisning (for voksne)  
https://www.kl.dk/politik/kkr/kkr-sjaelland/sundheds-og-socialomraadet#det-
specialiserede-socialomraade-og-specialundervisning-bd) 
 

Drøftelse: 
Sagsfremstillingen gennemgået som opfølgning på vores møde 21. marts 2024.  

 
6. Hvad rører sig politisk lokalt i forhold til handicapolitikken 
- er der noget nyt fra udvalgene man holder sig opdateret på.  

 
Drøftelse: 
Tonny og Elene fortalte lidt om de 11 spareforslag fra Socialudvalget 6. april – 
f.eks. om §§ 82 og 85  
Kith gennemgik listen fra tidligere møde, ang. listen over politiske udvalg, som vi 
opfordrer til at tilmelder sig 
Vedr. valg – vigtigt at reglerne overholdes vedr. valg og hjælp til valg for borgere 
med funktionsnedsættelse. 
 

• Plan og teknik – bebyggelse i Sandved kommer i høring 

https://www.sbst.dk/nyheder/2022/socialstyrelsen-udsender-to-centrale-udmeldinger-til-kommunerne
https://www.sbst.dk/nyheder/2022/socialstyrelsen-udsender-to-centrale-udmeldinger-til-kommunerne
https://www.sbst.dk/tvaergaende-omrader/national-koordination/central-udmelding
https://www.kl.dk/politik/kkr/kkr-sjaelland/sundheds-og-socialomraadet#det-specialiserede-socialomraade-og-specialundervisning-bd
https://www.kl.dk/politik/kkr/kkr-sjaelland/sundheds-og-socialomraadet#det-specialiserede-socialomraade-og-specialundervisning-bd
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• Kultur og fritidsudvalget – Handlingskatolog til det gode liv i 
lokalsamfundet.  

• § 17.1 – vedr. havnen – intet nyt  
• Klima – miljø – friluftlivsudvalget 

Husholdningsaffald. Mailservice afvikles til en app. Alternativ løsning til 
borgere som ikke modtager digital post i form af download af 
affaldskalender. Der laves en ekstraordinær kommunikationsindsat – især 
dem der ikke får digital post. OBS til handicaprådet f.eks. kunne kalender 
ligge på borgerservice og biblioteker.   
Det Gode Liv i lokalsamfundet: Hvad gør at handicaprådet ikke givet 
hørringsvar? Er Handicaprådet blevet hørt? 
 
Vi skal huske, at omtaler vi det at være handicappet som mennesker med 
handicap. 
 

7. Foreningernes dag 7. sep. 2024 kl. 11-15 
- Hvem kan stå på standen den dag?  
- Foreslår at vi repræsenterer de organisationer under os, som ikke har ressourcer til en stand. 
De kan også stå ved os. Tænker formen skal være simpel i form af brochurer eller andet 
reklame de vil overlevere til os, som vi kan give ud. 
 

Drøftelse: 
Kith, Kirsten, Martin, Tonny + ADHD-foreningen har telt, der kan lånes.  
 
Beslutning: 
Kith udarbejder en planlægningsliste hvor man skriver sig på til x antal tider. 
Kith skriver til medlemsorganisationerne, for at spørge om de vil være med, eller 
om de har materiale som skal uddeles, men ikke selv har mulighed for at deltage. 
 
Arbejdsgruppe: 

• Kith 
• Elene 
• Martin  

 
8. Eventuelt og gensidig information 
Tvillingteamet-Næstved. Har kontaktet DH-Næstved om vi kunne etablere kontakt til personer 
med fysisk handicap, der ikke kan gå selv eks. mennesker med CP, muskelsvind eller andet.  
De har løberne der kan agere arme og ben. De løber hver søndag og tager ud til stævner. 
Link til Team tvilling https://teamtvilling.dk/ 
 
Marianne, CP Danmark: flere medlemmer oplever, at kommunen ikke overholder 
sagsbehandlingsfrister. Det kan være en god ide at bruge borgerrådgiveren. Det handler om 
menneskeliv. Kodeordet er forebyggelse – en tidlig investering giver større afkast.   
 
Husk tilmelding til forplejning til DH møderne er senest samme dag kl. 12.00 
 
Næste bestyrelsesmøde torsdag 8. August 2024 kl. 18.30, Frivilligcenter Næstved 
 
 
 

https://teamtvilling.dk/
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Bilag- smart mål 
 
 
 
 

SMART mål 
 
Kendetegn ved SMART-mål 

Specifikt: Målet er formuleret tydeligt, veldefineret og afgrænset, 
så alle er klar over, hvad der refereres til og hvad der skal opnås.  
Afklarende spørgsmål i forhold til at gøre et mål specifikt kan være:  
Hvad vil vi opnå? - Hvorfor? Hvem er målgruppen? Hvad forstår vi 
ved ord som fx ”god” eller ”fælles sprog”?  

Målbart: Det kan dokumenteres, at målet er nået, og ændringerne 
er indtrådt.  
Afklarende spørgsmål i forhold til at gøre et mål specifikt kan være:  
Hvordan kan vi vide, om ændringerne er indtrådt? Hvad har vi, når 
målet er nået, som vi ikke har i dag? 

Accepteret: Alle, som skal levere resultaterne, bakker op om målet.  
Afklarende spørgsmål i forhold til at gøre et mål specifikt kan være:  
Giver målet mening for alle – politikere, ledelse og praktikere? Kan 
alle involverede se egen rolle og ansvar? 

Realistisk: Målet skal hænge sammen med virkeligheden.  
Afklarende spørgsmål i forhold til at gøre et mål specifikt kan være:  
Tror vi på, at målet kan nås i løbet af samarbejdsperioden? Har vi 
ressourcer (økonomi og medarbejdere) til at nå det? Hvad kan 
understøtte vores mål? Hvad kan modarbejde vores mål? 

Tidsafgrænset: Fremgår det klart, hvornår målet skal være nået?  
Afklarende spørgsmål i forhold til at gøre et mål specifikt kan være:  
Har vi fastsat tid for, hvornår vores mål skal være nået? Er det klart 
for alle involverede, hvornår vi skal nå vores mål? 

 
Det er vigtigt at formulere sig skriftligt og på den måde få reflekteret over hvad, der 
er overvejelsen, og for at fastholde, hvad der blev SMART-mål for netop den 
aktuelle opgave. 
 
 
 
 


